
Oświadczenie złożone 

przez senatora Adama Zdziebłę 

na 72. posiedzeniu Senatu 

w dniu 19 marca 2015 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra finansów Mateusza Szczurka 

Szanowny Panie Ministrze! 

Wieloletnie dyskusje, które toczyły się w związku z niedostatecznym uregulowaniem kwestii nakładania 

podatku od nieruchomości na obiekty podziemnych wyrobisk górniczych, doprowadziły w konsekwencji do 

trudnej sytuacji szeregu samorządów lokalnych. W szczególności dotyczy to gminy Pawłowice oraz miasta 

Jastrzębie Zdrój. Stanęły one przed koniecznością zwrotu do Jastrzębskiej Spółki Węglowej SA wspomnia-

nego podatku, naliczonego na podstawie niejasnych przepisów, wraz z odsetkami. Według szacunków 

w przypadku Pawłowic kwota podatku może sięgać 30 milionów zł, a w przypadku Jastrzębia Zdroju – 

85 milionów zł, plus odsetki. Cała opisywana tu sytuacja została wywołana zawirowaniami prawnymi spo-

wodowanymi przez nieprecyzyjne przepisy prawa. 

Jednocześnie w latach 2008–2014, kiedy gminy otrzymywały zawyżone podatki od JSW SA, samorządy 

zobowiązane były do wpłacania do budżetu państwa tak zwanego podatku janosikowego. Dziś są one potrój-

nie poszkodowane: zwracają kopalniom podatki, nie odzyskują odprowadzonego janosikowego, a przez mi-

nione lata utraciły możliwość korzystania z subwencji przysługujących gminom poniżej średniego poziomu 

dochodów własnych. 

Dlatego zwracam się do Pana Ministra z następującymi pytaniami: 

1. Czy wobec powyższego Ministerstwo Finansów przewiduje stworzenie reguły, według której samorzą-

dy zwracające pobrany podatek będą mogły odzyskać całość lub część zapłaconego w latach 2008–2014 ja-

nosikowego? 

2. Czy Ministerstwo Finansów zamierza (a jeśli tak, to do kiedy) zakończyć prace nad nowelizacją ustawy 

o podatkach i opłatach lokalnych, w której w jasny i precyzyjny sposób zostaną określone budowle podlega-

jące opodatkowaniu podatkiem od nieruchomości? 

Z poważaniem 

Adam Zdziebło 

 

 

 

 




